The lost world beneath the Antarctic ice

Scientists start explorations in the two-mile-thick ice sheet above Lake Ellsworth in Antarctica.

British scientists are about to mount one of the boldest-ever missions, to search for life forms that have survived for possibly millions of years in a frozen "lost world" beneath an ancient ice sheet.

This week, a team of Antarctic scientists has been given the go-ahead to drill through a two-mile-thick sheet of ice that has sealed a sub-glacial lake from the rest of the biosphere for at least as long as Homo sapiens has walked the Earth. 

They hope to find species that have survived below the ice sheet since it formed between 400,000 and two million years ago. Finding life in such an extreme environment would be one of the most important discoveries of the century, raising the prospect of searching for extraterrestrial life on Europa, a moon of Jupiter where life is thought to exist beneath a frozen ocean. The scientists plan to use sophisticated ice-drilling technology developed in the UK to penetrate the ice cap and enter the liquid-water world of Lake Ellsworth in West Antarctica, one of about 150 sub-glacial lakes scientists have recently mapped with ice-penetrating radar. 

Lake Ellsworth, about the size of Lake Windermere, is thought to be more than 300ft deep with a floor covered in thick sediment. The scientists who surveyed it believe it is a prime candidate for sub-glacial life. 

"It is a dark, cold place that has been sealed from the outside world and it's likely to contain unique forms of life," said Professor Martin Siegert of Edinburgh University, the principal investigator on the Ellsworth project. "This is a benchmark in polar exploration: our team will be the first to explore this ancient lake. Microbiologists think deep-water sub-glacial lakes are unique extreme environments where unusual microbes might adapt and survive. These environments may be the closest analogues on Earth to Europa, which has a thick icy crust above a liquid ocean." 

The British team has been promised more than £6m by the Natural Environment Research Council, and its experts are being drawn from a consortium of universities, including Bristol and Edinburgh, and specialist centres such as the National Oceanography Centre in Southampton and the British Antarctic Survey in Cambridge. 

They intend to break into Lake Ellsworth in the Antarctic summer of 2012-13 with a pair of scientific probes designed to capture living organisms, or the chemical signs of life. It will be the first time any nation has explored these mysterious sub-glacial lakes and the British probes are specially designed to be sterile to prevent microbial contamination from the surface. 

Technical problems have dogged a similar Russian project to penetrate a much bigger lake called Vostok in East Antarctica. The Russian project is also mired in controversy because it is based on a non-sterile drilling technology that uses kerosene as a lubricant, which could easily contaminate the pristine environment of Lake Vostok. 

"The Russians won't be putting a probe into Lake Vostok; they are just going to puncture through the lake water," Professor Siegert said. "But they are having problems drilling through the ice and they stopped again this season. In terms of who is leading the science of this work, then it's our project because it's the UK that's putting a probe in and taking direct measurements and samples, and taking sediments from the floor of the lake; that will be the first time." 

A healthy competition between Russia and Britain has spurred each side in the race to be first to enter a sub-glacial lake. But Professor Siegert emphasised that it is not just about being first. "Competition is something that drives science. But if the race was the only thing that was driving us, we'd have done it by now. We've been working on this project for 10 years. It's important to us and it would be lovely of course to be the first, but science is far more important that winning a race. 

"There is a race, and it would be wrong of me to say that that's not interesting," he added. "In some ways it's motivational, but that's not why we're doing it. The scientific objectives are what we are focusing our attention on." 

Scientists believe any living organisms that have survived in the lakes despite the total darkness have done so by consuming organic detritus and other nutrients that accumulated in the lake's sediment many millennia ago. 

If these microbes do exist, they would almost certainly have evolved in near-total isolation from the rest of life on Earth, and for such a length of time that they might now be markedly different from similar life forms found at the surface. 

"We hope to discover more about how life can exist in extreme environments and how Antarctica has changed in the past, which might help us to understand more about other places on Earth," Professor Siegert said.

Мир, затерянный подо льдами Антарктики

Ученые приступили к исследованиям ледникового щита, высотой в две мили на озере Элсворт в Антарктике.

Британские ученые собираются совершить самую авантюрную экспедицию по поиску форм жизни, которые сохранились в течение миллионов лет в замерзшем состоянии в затерянном мире под древнейшими пластами льда.

На этой неделе научная экспедиция в Антарктике получила разрешение на бурение двухмильного ледяного щита, который скрывал подледное озеро от всего остального мира по меньшей мере со времен, когда человек разумный ступал по земле.
Они надеялись найти представителя какого-либо биологического вида, который выжил подо льдами, когда они еще только формировались между четырьмястами тысячами и двумя миллионами лет назад. Найти жизнь в такой неблагоприятной окружающей среде будет самым важным открытием века, увеличивающим возможность обнаружения внеземной жизни на Европе, спутнике Юпитера, где, как предполагается, есть жизнь под замерзшим океаном. Ученые планируют использовать усовершенсованные технологии по бурению льда, разработанные в Великобритании, чтобы продвигаться через полярный лёд и получить возможность проникнуть к той части озера Элсворт, которая находится в жидком состоянии. Это озера находится в западной Антарктике и является одним из ста пятидесяти озер, находящихся подо льдом, которые ученые недавно нанесли на карту с помощью радара, проникающего сквозь лёд.

Озеро Элсворт, которое размером с озеро Уиндермир, глубже, однако, на 300 футов,  а его дно покрыто плотным осадком. Тщательно изучив озеро, специалисты пришли к выводу, что именно в этом озере подо льдами могла сохраниться жизнь.
«Это темное, холодное место, которое было скрыто от внешнего мира, вероятно, содержит уникальные формы жизни», говорит профессор Эдинбургского университета, главный исследователь проекта Элсворт Мартин Сигерт. «Это отправная точка в полярных исследованиях: наша экспедиция будет первой, кто изучит эту древнейшее озеро. Микробиологи полагают, что глубины подлёдных озер являются уникальной в своем роде средой, где обитают неизвестные науке микробы, которые смогли там адаптироваться и выжить. Подобные природные условия на Земле наиболее схожи с Европой, где жидкую часть океана покрывает плотная ледяная корка.

Совет по исследованию окружающей среды обещал выделить английской экспедиции более 6 миллионов паундов, а его эксперты были приглашены из консорциума институтов, включающих Бристоль, Эдинбург и такие научные центры как Национальный океанографический центр в Саусгемптоне и Британский институт изучения Антарктики в Кембридже.

Они планируют высадиться на озере Элсворт во время антарктическое лета 2012-13 года, имея при себе несколько исследовательских зондов для обнаружения живых организмов или химических продуктов жизнедеятельности. Это будет первая национальная экспедиция, которая исследует эти загадочные озера подо льдами, к тому же британские зонды специально созданы с учётом предотвращения попадания микробов с поверхности.

Схожие технические проблемы привели к провалу российского проекта, целью которого было проникновение в древнее озеро Восток, которое находится в восточной Антарктике. Российский проект увяз в противоречиях, поскольку он был основан на нестерильной технологии по бурению, где использовался керосин как смазывающее вещество, который мог легко занести микробы в нетронутую среду озера Восток.
Русские не будут опускать зонд в озеро Восток, они собираются проделать отверстие, чтобы добраться до озера», - говорит профессор Сигерт. - «Но у них появились проблемы, связанные с бурением льда и им снова пришлось прервать начатое в этом году. Что касается лидирующей позиции в этой работе, то она принадлежит нашему проекту, потому что только Британия опускает зонд, измеряет и берет пробы, собирает осадок со дна озера: все это будет сделано впервые».

Соревнование между Россией и Британией, в котором каждая из стран стремилась стать первой, кто проникнет в подледное озеро, оказало благотворное влияние на обе стороны. Однако профессор Сигерт подчеркнул, что здесь главное не победа. «Конкуренция это то, что движет наукой. Но если бы только гонка заставляла двигаться вперед, то мы бы уже давно достигли всего. Мы работали над этим проектом 10 лет. Для нас он очень важен и быть первыми, конечно, было бы замечательно, но наука намного важнее, чем победа в соревновании».
"We hope to discover more about how life can exist in extreme environments and how Antarctica has changed in the past, which might help us to understand more about other places on Earth," Professor Siegert said.

«Я бы солгал, если бы сказал, что гонки не существует», - добавил он. - «Иногда это мотивирует, но это не главная причина, почему мы этим занимаемся. Научные достижения – вот что для нас самое главное».

Ученые полагают, что любой живущий организм, который выжил в озерах в условиях полного мрака смог это сделать, лишь поглощая органические остатки и другие питательные вещества, которые накапливались на дне озера многие тысячелетия.

Если такие микробы существуют, то почти наверняка они эволюционировали практически  в полной изоляции от всех остальных организмов на земле и в течение такого большого периода времени, что сейчас они явно отличаются от аналогичных форм жизни найденных на поверхности.

«Мы надеемся узнать больше о формах жизни, которые могут существовать в неблагоприятной окружающей среде, а также то, как Антарктика изменялась в прошлом, это поможет нам понять то, что происходит в других уголках земли», - сказал профессор Сигерт.

